

**RFSOs: 1000173831 and 1000173779**

**Question 8:** Due to the nature of the work being solicited for this contract, it is reasonable to assume that investigators in the field may encounter uncooperative, if not hostile interviewees. In the investigations completed to date, have there been any reported (documented or anecdotally) incidents of harassment, threats, intimidation or outright violence perpetrated against investigators? If so, can you provide the number of such reports and briefly describe them?

**Answer 8:**

Since 2011, over a dozen of investigations have been completed on behalf of the Department under the current and similar contracting agreement. Although it is frequent to face uncooperative interviewees (refusing to meet with an investigator, not properly answering questions or “disappearing” during an investigation), no incident as described in the question have been reported to date.

**Question 9:** Following Q1, are there any policies or procedures in place with AANDC that would provide field investigators with increased personal safety or preventative measures to deal with the likelihood of potentially violent situations?

**Answer 9:**

There are no formal policies or procedures however the Department would provide verbal contextual briefing about a First Nation’s governance situation (if necessary) as well as all pertinent documents obtained in the course of an election appeal.

\*\*\*\*\*

**DOC 1000173831 and 1000173779**

**Question 8:** En raison de la nature du travail attendu dans le cadre de ce contrat, est-il légitime de penser que les enquêteurs sur le terrain puissent avoir à faire avec des témoins non coopératifs voire hostiles? Au cours des enquêtes menées à ce jour y a-t-il eu des cas (documentés ou anecdotiques) d’incidents de harcèlement, de menaces, d’intimidation ou de violence grave à l’égard des enquêteurs? Si oui, pouvez-vous fournir le nombre de cas rapportés et les décrire brièvement?

**Réponse 8:**

Depuis 2011, plus d’une douzaine d’enquêtes ont été menées pour le compte du Ministère dans le cadre de l’offre à commande présentement en vigueur. Bien qu’il soit fréquent de se retrouver devant un témoin non coopératif (refus de rencontrer l’enquêteur, formulation de réponses

vagues ou “disparition” pour la durée d’une enquête), aucun incident tel que décrit dans la question n’a été rapporté à ce jour.

**Question 9:** Suite à la question précédente, y a-t-il des politiques ou des procédures en place au MAANC qui permettraient de hausser la sécurité personnelle des enquêteurs ou encore des mesures préventives pour faire face à la probabilité de situations de violence potentielle?

**Réponse 9 :**

Il n’y a pas de politiques ou de procédures formelles cependant le Ministère pourrait fournir un briefing contextuel verbal au sujet de l’état de la gouvernance d’une Première Nation (au besoin) en plus de fournir tous les documents pertinents produits dans le cadre de l’appel de l’élection.